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PM 2008:179 RIV (Dnr 323-1491/2008) 

 

 

Inrättande av försöksverksamhet med riksrekryterande gym-

nasial spetsutbildning 
Remiss från Utbildningsdepartementet 

Remisstid 1 september 2008 

 

 

Borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 

Som svar på remissen ”Inrättande av försöksverksamhet med riksrekryterande 

gymnasial spetsutbildning” överlämnas och åberopas denna promemoria. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Lotta Edholm anför följande. 

 

Ärendet 

 

Utbildningsdepartementet har för yttrande remitterat promemorian ”Inrättande av 

försöksverksamhet med riksrekryterande gymnasial spetsutbildning”. Promemorian 

redovisas i bilaga 2. 

I promemorian lämnas förslag till förordning om en försöksverksamhet med 

gymnasiala spetsutbildningar i matematik, naturvetenskapliga, samhällsvetenskapliga 

eller humanistiska ämnen. Utredningen föreslår att utbildningen bör vara riksrekryte-

rande för att elever med framstående ämneskunskaper ska kunna söka oberoende av 

hemort.  

Försöksverksamheten föreslås omfatta utbildningar som påbörjas under perioden 

den 1 juli 2009 till den 30 juni 2014. Verksamheten ska totalt omfatta högst 20 ut-

bildningar i landet, spridda över hela riket, och högst 30 elever per utbildning. Både 

kommunala och fristående skolor ska kunna delta. Vid intagningen till utbildningen 

ska det vara möjligt att tillämpa prov som komplement till betyg.  

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och utbildningsnämnden. 

 

Mina synpunkter 

 

Jag ställer mig mycket positiv till inrättandet av riksrekryterande gymnasiala spetsut-

bildningar. Förslaget gör det möjligt för elever med extraordinärt intresse och begåv-

ning för ett eller flera av gymnasiets teoretiska ämnen att få en utbildning som mat-

char deras talang och intresse – något som hittills bara varit möjligt för elever med 

idrottslig eller estetisk begåvning. Förslaget innebär också en möjlighet för gymna-

sieskolor att utexaminera elever med mycket goda förutsättningar för vidare studier 

och forskning. 



2 

Höstterminen 2008 startar en gymnasial spetsutbildning i matematik på en av 

Stockholms gymnasieskolor. Eftersom gällande lagstiftning förbjuder intagningsprov 

till denna typ av utbildning har betygsintagning tillämpats. Denna ordning innebär 

emellertid att skolan kan tvingas utestänga elever med mycket stor matematikbegåv-

ning, men som saknar höga betyg i alla ämnen. Förslaget om att tillåta antagnings-

prov i teoretiska ämnen vid gymnasiala spetsutbildningar är därför mycket angeläget. 

Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 

Som svar på remissen ”Inrättande av försöksverksamhet med riksrekryterande 

gymnasial spetsutbildning” överlämnas och åberopas denna promemoria. 

 

Stockholm den 3 september 2008 

 

LOTTA EDHOLM 

 

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m.  

2. Bilagan ”Inrättande av försöksverksamhet med riksrekryterande gymnasial 

spetsutbildning” 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarråden Roger Mogert  (s), Yvonne Ruwaida (mp) och 

Ann-Margarethe Livh (v) enligt följande. 

 

Vi föreslår borgarrådsberedningen föreslå kommunstyrelsen besluta att  

1. Delvis bifalla föredragande borgarråds förslag 

2. Därutöver anföra följande. 

 

Det är positivt att låta gymnasieutbildningarnas utbud innehålla alternativa program med 

spets och fördjupning. Sådana program möjliggör för fler att välja en inriktning inom gymna-

sieutbildningen som de finner intressant och stimulerande. 

Däremot är det fel tänkt när man väljer att begränsa dessa utbildningar till några få inom 

en elit. Tvärtom borde dessa specialutformade utbildningar rikta sig till och ha målet att re-

krytera så många som möjligt, med så breda erfarenheter och kunskaper som möjligt. Elever 

bör uppmuntras att utveckla intressen de har och inte sorteras där några får tillhöra en elit och 

andra inte. 

 

Kommunstyrelsen 

 

Reservation anfördes av Roger Mogert, Tomas Rudin, Teres Lindberg och Malte 

Sigemam (alla s), Emilia Hagberg (mp) och Inger Stark (v) med hänvisning till re-

servationen av (s), (mp) och (v) i borgarrådsberedningen.  
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ÄRENDET 

 

Utbildningsdepartementet har för yttrande remitterat promemorian ”Inrättande av 

försöksverksamhet med riksrekryterande gymnasial spetsutbildning”. I promemorian 

lämnas förslag till förordning om en försöksverksamhet med riksrekryterande gym-

nasiala spetsutbildningar i matematik, naturvetenskapliga, samhällsvetenskapliga 

eller humanistiska ämnen. 

Försöksverksamheten föreslås omfatta utbildningar som påbörjas under perioden 

den 1 juli 2009 till den 30 juni 2014. Verksamheten ska totalt omfatta högst 20 ut-

bildningar i landet, och högst 30 elever per utbildning. Både kommunala och fristå-

ende skolor ska kunna delta. Vid intagningen till utbildningen ska det vara möjligt att 

tillämpa prov som komplement till betyg.  

 

BEREDNING 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret och utbildningsnämnden. 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 11 augusti 2008 har i huvudsak 

följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret anser att det är positivt att försök med spetsutbildningar startas. Kvali-

teten på utbildningarna är viktig och måste prioriteras. Kontoret anser att kvalitetskraven inte 

får minska på dessa utbildningar i syfte att uppnå en så stor spridning som möjligt i landet. 

Kvalitetskraven måste komma i första hand och inte lokalisering i landet.  

I betänkandet ”Framtidsvägar – en reformerad gymnasieskola” som presenterades under 

våren föreslogs stimulansbidrag för försöksverksamheten, vilket saknas i förordningsförsla-

get. Stadsledningskontoret anser att det är viktigt att ett sådant bidrag utgår till försöket, 

eftersom kostnaderna för att starta spetsutbildningar är betydande. Det är även viktigt för att 

säkerställa att kvaliteten blir god i utbildningarna.  

 

Utbildningsnämnden 

 

Utbildningsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 21 augusti 2008 att över-

lämna förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av Roger Mogert m fl (s), Per Olsson (mp) och Inger Stark (v), 

bilaga 1. 

 

Utbildningsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 3 juni 2008 har i huvudsak 

följande lydelse. 

 

Utbildningsförvaltningen är positiv till stora delar av förordningsförslaget. Vi tycker dock att 

antalet år med försöksverksamhet bör minskas till tre intagningsomgångar. Med gällande 

förslag kommer de som påbörjar sin utbildning vid höstterminen 2013 att vara klara med sin 

utbildning först våren 2016. 

Vi saknar vidare skrivningar om det stimulansbidrag som föreslås i ”Framtidsvägen – en 

reformerad gymnasieskola”. Utbildningsförvaltningen anser att stimulansbidrag är en viktig 

förutsättning för en lyckad försöksverksamhet. Det finns  betydande igångsättningskostnader 

bland annat när det gäller upprättande av kontakter mellan skola och högskola, liksom i 
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framtagande av kursinnehåll och konstruktion av antagningsprov. Utbildningsförvaltningen 

anser att det i ”Framtidsvägen- en reformerad gymnasieskola” föreslagna stimulansbidraget 

på 50 miljoner kronor bör täcka behoven. Det innebär 2,5 miljoner kr per utbildning. 
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Bilaga 1 

RESERVATIONER M.M. 

 

Utbildningsnämnden 

 

Reservation anfördes av Roger Mogert m fl (s), Per Olsson (mp) och Inger Stark (v) 

enligt följande  

 

att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 

att därutöver anföra 

Det är positivt att låta gymnasieutbildningarnas utbud innehålla alternativa program med 

spets och fördjupning. Sådana program möjliggör för fler att välja en inriktning inom gymna-

sieutbildningen som de finner intressant och stimulerande. 

Däremot är det fel tänkt när man väljer att begränsa dessa utbildningar till några få inom 

en elit. Tvärtom borde dessa specialutformade utbildningar rikta sig till och ha målet att re-

krytera så många som möjligt, med så breda erfarenheter och kunskaper som möjligt. Elever 

bör uppmuntras att utveckla intressen de har och inte sorteras där några får tillhöra en elit och 

andra inte. 


